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گزارشیکوتاهازروندبرگزاریچهاردهمینجشنوارهشعرفجر

از کنار مزار حاج قاسم تا بچه های سیل زده بلوچستان
 

 

جشـــنواره شعر فجر مانند دیگر جشـــنواره های فجر، همزمان با 

ســـالگرد پیروزی انقلاب اسلامی برگزار می شود، جشنواره ای که 

13 دوره از برگزاری آن گذشـــته و امسال قرار است چهاردهمین 

دوره آن برگزار شـــود. در دو هفته اخیر، خیلی ها خواستند از آب 

گل آلود برای این جشـــنواره ماهی بگیرند، کتاب نداشـــتند و در 

لیستی اسامی شان را نوشـــتند که مثلا از این جشنواره انصراف 

داده اند و شـــرکت نمی کنند. اما گویا بی خبر از این بودند که این 

جشـــنواره قواعد خاص خودش را دارد و شرکت کنندگانش باید 

کتاب داشته تا بتوانند در آن حضور داشته باشند یا از آن انصراف 

دهند. با همه این تفاصیل، جشـــنواره در حال برگزاری اســـت. 

برای بزرگداشـــت شهید قاسم ســـلیمانی به شهر کرمان رفتند و 

شـــعرخوانی کردند، کنار مزار سردار جمع شدند و نادر بختیاری، 

سعید بیابانکی، حامد حسین خانی، سیدسکندر حسینی، احمد 

شهریار، حامد عسکری، سیداحمد علوی، محسن کاویانی، علی 

محمد مودب، محمدحســـن نعمتی و تعدادی از شاعران استان 

کرمان شـــعرخوانی کردند. همان جا کنار مزار ســـردار، تلفنی با 

دخترش صحبت کردند و او به طور ویژه از برگزارکنندگان جشنواره 

تشکر کرد که یاد پدرش بودند. 

شاعران از کنار سیل سیستان وبلوچستان هم به راحتی نگذشتند 

و در کنار مردم بودند. علاوه بر جمع آوری کمک های نقدی برای 

سیل زدگان، به فکر تهیه کتاب  برای بچه ها بودند. در سفری دوروزه 

اســـماعیل امینی، محمدرضا بایرامی، رضا امیرخانی، شـــهریار 

عباســـی، غلامرضا طریقی و مهدی قزلی با ســـفر به روستاهای 

جنوب استان سیستان وبلوچستان همچون کلانی، اورکی، فرلان، 

درگان ها، کهیری و زرآباد با ساکنان این مناطق دیدار و گفت و گو 

کردند و از نزدیک در جریان مسائل و مشکلات آنان قرار گرفتند. 

اهدای کتاب و نوشـــت افزار به کودکان این روستاها از برنامه های 

گروه اعزامی بنیاد شـــعر و ادبیات داستانی به این مناطق بود. در 

این سفر، فرآیند راه اندازی کتابخانه در روستای کلانی )مرزی ترین 

روستای ایران( آغاز شـــد. همچنین همه کتاب های بخش شعر 

کودک و نوجوان جشنواره شعر فجر به کتابخانه بهار روستای رمین 

چابهار اهدا شـــد و حالا در آخرین قدم شـــان می خواهند مراسم 

اختتامیه جشنواره را در سیستان وبلوچستان برگزار کنند. مهدی 

قزلی دراین باره گفت: »با اینکه می دانیم مردم سیل زده این خطه، 

اولویت هایی همچون مواد غذایی، پوشـــاک، دارو و سرپناه نیاز 

دارند، ولی از آنجاکه باور داریم هرکس در هر مسئولیتی باید رفتار 

حرفه ای داشته باشد و بهترین تصمیم را در حوزه هایی که نیاز است 

اتخاذ کند، ما با بردن جشنواره شعر فجر به سیستان وبلوچستان 

علاوه بر برگزاری محافلی با شعرخوانی شاعران استان و دیدوبازدید 

شـــاعران کشوری با علاقه مندان بومی حوزه ادبیات این مناطق، 

می خواهیم توجه رســـانه ها و اهالی ادبیات را به این خطه جلب 

کنیم. ما با تجربیاتی که در دوره های گذشـــته به دست آوردیم، 

همانند محفل افتتاحیه دوازدهمین جشـــنواره شعر فجر که پس 

از زلزله کرمانشاه در شهرهای کرمانشاه و سرپل ذهاب برگزار شد، 

بر این باوریم که این توجه ها اگر با نیت خالصانه باشد، باعث بهتر 

شـــدن حال روحی مردم این استان می شود. برنامه های ادبی و 

هنری باید نسبت به اتفاق های پیرامونش در جامعه کنش مند باشد 

و این کنش باید فعال باشد، نه منفعل. ادیب، شاعر و هنرمند اگر 

در کارش جدی باشد، باید نقش راهنما و توجه دهنده را برای مردم 

بازی کند. ما به نوبه خود و در حد ظرفیت مان برای ایفای این نقش 

راهنمایی فعال با توجه به آلام مردم سیستان وبلوچستان مخصوصا 

در مناطق سیل زده ، این تصمیم را گرفتیم.«

از دریافت حق الزحمه شان در جشنواره گذشتند تا این پول به مردم 

سیســـتان برسد. غلامرضا طریقی، دبیر بخش ویژه این جشنواره 

درباره این موضوع گفت: »در جریان سفر به سیستان و در گفت وگو 

با هم قطاران قبیله قلم این باور در من تقویت شد که مردم شریف 

استان سیستان وبلوچستان شایسته شرایط فرهنگی بسیار بهتری 

هستند. اگرچه در شرایط کنونی عمده ترین نیاز هم وطنان عزیزمان 

در این اســـتان مربوط به حوزه اسکان، خوراک و پوشاک است اما 

اعتقاد دارم هرکس باید در حیطه وظایف ذاتی و حرفه ای خود به 

موضوع سیل یا هر پدیده بحران زای دیگری واکنش نشان دهد. 

کودکان و نوجوانان سیستانی در شرایط بحرانی و محدودیت های 

دسترسی ناشی از محاصره شهرها و روستاهای شان آنچنان نسبت 

به کتاب های اهدایی شعف نشان می دادند که به نظرم رسید این 

هدیه ناچیز ممکن اســـت برای راه اندازی کتابخانه این روستای 

مرزی گامی کوچک به شمار آید؛ اما بیش از آنکه ردی فرهنگی در 

خاطر عزیزان آسیب دیده از سیل بر جای بگذارد، می تواند یادگاری 

ارزشمندی برای من باشد. به بیان دیگر، این سفر باعث شد احترام 

همواره  من به مردم این اســـتان با عشق درآمیخته شود، به همین 

دلیل از این پس با دو بال ارادت و عشـــق از سیستان وبلوچستان 

خواهم سرود.« جشنواره شعر فجر، طبیعتا ایرادهایی هم دارد اما 

نکته مهم اینجاســـت که عده ای با هم همدل و همسو شده اند تا 

دردی را بردارند در کنار اینکه در حال انجام دادن یک کار فرهنگی 

هستند. در گزارش امروز با دو شاعر، علی رکن الدین و نفیسه سادات 

موسوی هم صحبت شدیم تا نظرات شان را درمورد اهمیت و تاثیر 

این جشنواره بدانیم. 

درنشستخبریسیوهشتمینجشنوارهبینالمللیتئاترفجرمطرحشد

دفاع از انصرافی ها و گلایه از بی پولی
نشست رسانه ای سی وهشتمین جشنواره بین المللی تئاتر فجر با حضور شهرام کرمی، 

مدیرکل هنرهای نمایشـــی، نادر برهانی مرند، دبیر جشنواره بین المللی تئاتر فجر و      

وحید لک، مدیر روابط عمومی این جشنواره روز گذشته در تالار مشاهیر تئاتر شهر برگزار 

شد. در ابتدای این نشست شهرام کرمی ضمن گرامیداشت یاد سردار شهید حاج قاسم 

سلیمانی و جانباختگان حادثه سقوط هواپیمای اوکراینی، از اصحاب رسانه به عنوان 

یار همیشگی تئاتر ایران قدردانی کرد و گفت: »ما در برگزاری این دوره از جشنواره با 

چند چالش مهم روبه رو بودیم. اولین چالش ما در زمینه برگزاری جشنواره بین المللی 

تئاتر فجر فقدان اعتبار در زمینه برگزاری این رویداد هنری بود که همچون سال گذشته 

با کســـری بودجه روبه رو بودیم و از همان ماه اول برنامه ریزی مشـــکل ما این بود که با 

جذب اسپانسر بتوانیم بخشی از کسری بودجه خود را برطرف کنیم، اما متاسفانه باید 

گفت سی وهشتمین دوره جشنواره بین المللی تئاتر فجر بدون حضور اسپانسر برگزار 

می شـــود.«  مدیرکل هنرهای نمایشی با اشاره به شرایط مالی این رویداد هنری بیان 

کرد: »ما تلاش کردیم به شکلی فشرده و با صرفه جویی جشنواره را برگزار کنیم و با حفظ 

بخش های اصلی جشنواره به شکلی برنامه ریزی کنیم که خلأیی در برگزاری اتفاق نیفتد 

و ارائه خدمات به هنرمندان مهم ترین نکته برای ما بوده که ســـعی کردیم به آن توجه 

کنیم. دومین چالش ما در برگزاری جشنواره تحریم های اقتصادی و سیاسی خارجی 

است که همه ما با آن دست به گریبان هستیم و می دانیم این تحریم های ظالمانه را 

جهت حفظ استقلال کشور متحمل می شویم و به همه رویدادها از جمله جشنواره های 

هنری آسیب زده است. تلاش کردیم هم بهترین آثار را برای بخش ملل انتخاب کنیم 

و هم اتفاقات مثبتی در این بخش رخ دهد.« کرمی خاطرنشان کرد: »چالش سوم ما 

حضور نیافتن برخی از چهره های هنری در جشنواره سی وهشتم بود که باعث شد آثار 

بخش های مختلف جشنواره را بار دیگر تنظیم کنیم. یکی از موضوعات مهم و جدی که 

می تواند منجر به شکوفایی تئاتر ایران شود، همدلی و هماهنگی خانواده بزرگ تئاتر 

ایران است. در هر شرایطی گروهی یا تعدادی از هنرمندان که همه جزء خانواده نجیب 

تئاتر ایران هستند، تصمیم گرفتند آثار خود را به جشنواره ارائه نکنند، این تصمیم به 

خودی خود قابل احترام است. به هر حال هنرمندان با احساس پاک خود تصمیمی 

گرفتند که من به شـــخصه به این دوســـتان و بزرگان بابت رای و نظرشان احترام قائل 

هستم ولی باید برداشت دیگری از این انصراف ها نداشته باشیم.« 

تلاشبابودجهکم

نادر برهانی مرند، دبیر سی وهشتمین جشنواره بین المللی تئاتر فجر در نشست رسانه ای 

این رویداد هنری گفت: »در سال گذشته من خوشبختانه این اقبال را داشتم در چندین 

نشست آسیب شناسی جشنواره تئاتر فجر که بانی یکی از آنها ستاد برگزاری سی و هفتمین 

جشنواره بین المللی تئاتر فجر بود، شرکت کرده و نظرات دوستان هنرمند و برجسته را 

بشنوم. نقطه نظرات دوستان را می توان در سه محور مطرح کرد: »اول اینکه جشنواره بسیار 

گسترده شده است و این وسعت بر کاهش کیفیت نقش داشته است، دوم بحث رقابتی و 

غیررقابتی برگزار کردن جشنواره بود. بسیاری از دوستان معتقد بودند جشنواره تئاتر فجر 

رقابت زده شده است و آثار مذموم و نکوهیده رقابتی برگزار کردن جشنواره باعث اتفاقات 

نامطلوبی می شود و سومین محور به بخش بین المللی جشنواره اختصاص داشت.«  دبیر این 

جشنواره ادامه داد: »جشنواره امسال به جز بخش تئاتر ملل قرار بود در بخش صحنه در 57 

اثر خلاصه شود و جشنواره ای به لحاظ کمی کوچک اما با کیفیت باشد. هرچند ثبت نام ها 

حاوی پیامی بود که بد نیست آن را با شما در میان بگذارم. به رغم تمامی آسیب شناسی ها 

و مذموم دانستن رقابت، ما در بخش رقابتی 249 ثبت نام کننده و در بخش غیررقابتی 50 

شرکت کننده داشتیم. در بخش غیررقابتی که قرار بود به عنوان بخش ویژه برگزار شود، هنگام 

طراحی فراخوان فکر کردم گروه های کیفی تر در بخش غیررقابتی بیشتر ثبت نام می کنند.«  

وی ادامه داد: »ورودی بخش غیررقابتی را هم به نحوی طراحی کردیم که دوستان  انگیزه 

بیشتری برای حضور در این بخش داشته باشند، ورودی بخش رقابتی را تا 20 میلیون تومان 

در نظر گرفتیم و در بخش غیررقابتی تا 30میلیون تومان، اما آمار این چنین که گفتم بود.« 

معرفیاعضایهیاتداورانمسابقهتئاترصحنهایوخیابانیجشنواره

سپس وی اعضای هیات داوران مسابقه تئاتر صحنه ای و بین المللی سی وهشتمین جشنواره 

تئاتر فجر را به این شرح معرفی کرد: »مسعود دلخواه، کیومرث مرادی و رضا مهدی زاده. 

همچنین اعضای هیات داوران مسابقه تئاتر خیابانی جشنواره بین المللی تئاتر فجر به این 

ترتیب اعلام شدند: »حسین مسافرآستانه، علیرضا استادی و مجید صالحی.«  نادر برهانی مرند 

در ادامه بیان کرد: »موضوع دیگر جشنواره امسال به تئاتر ملل اختصاص داشت، ما در این 

بخش الزام مسابقه تئاتر ملل را برداشتیم و آن را به طور رقابتی برگزار نمی کنیم چون حداقل 

باید بیش از 10 اثر در این بخش حضور داشته باشند تا شکل رقابتی به خود بگیرند. امسال 

واقعا وضعیت مالی خوبی نداریم و الزام حضور 15 گروه برای شکل گیری بخش مسابقه را 

از دوش خود برداشته ایم تا به کیفیت بیشتر توجه کنیم. سعی کردیم به وجوه دیگر حوزه 

بین الملل توجه کنیم که از آن جمله می توان به بازار بین المللی هنرهای نمایشی ایران 

اشاره کرد که حدود 25 میهمان از کشورهای مهم دنیا در این بخش حضور دارند و این 

فرصتی خواهد بود برای معرفی تئاتر ایران و دعوت از هنرمندان داخلی به جشنواره های 

بین المللی تئاتر.«  وی ادامه داد: »جشنواره امسال قرار بود قواره کوچک تر و با کیفیت تری 

داشته باشد. الان هم با چنین وضعیتی روبه رو هستیم. قرار بود در بخش رقابتی حدود 30 

اثر داشته باشیم که پس از اتفاقات اخیر به 20 اثر رسیدیم، در بخش غیررقابتی قرار بود 27 

اثر حضور داشته باشد که این تعداد به 15 اثر رسیده است.« 

جشنوارهنه،گردهماییاهالیتئاتر

دبیر این دوره جشنواره خاطرنشان کرد: »در بخش ملل قرار بود هفت اثر داشته باشیم که 

الان حضور 6 اثر قطعی شده است، در بخش تئاتر خیابانی قرار بود طبق فراخوان 22 اثر 

داشته باشیم که پس از اتفاقات اخیر به 23 اثر رسید. در بخش رادیوتئاتر قرار بود10 اثر را 

میزبانی کنیم که در حال حاضر به 11 اثر رسیده است. ما در بخش رادیوتئاتر و تئاتر خیابانی 

بخش های ویژه ای را برای شهادت سردار قاسم سلیمانی و حادثه سقوط هواپیمای اوکراینی 

تدارک دیده ایم تا آثاری در خور شأن این دو اتفاق تهیه کنیم.«  وی بیان کرد: »در بخش به علاوه 

فجر، 40 اثر با حضور هشت سالن خصوصی خواهیم داشت و در بخش دیگرگونه ها که قرار 

بود 18 گروه شرکت کنند، با چهار گروه این بخش را برگزار خواهیم کرد. پس از اتفاقات اخیر 

تصمیم قطعی دبیرخانه بر این بود که اگر قرار است جایگزینی برای دوستان انصرافی داشته 

باشیم تا حد امکان به مقررات فراخوان پایبند بمانیم و خوشبختانه این اتفاق نیز عملی شد.« 

همچنین ایوب آقاخانی، فریدون محرابی و بهرام ابراهیمی به عنوان اعضای هیات داوران 

مسابقه رادیوتئاتر جشنواره بین المللی تئاتر فجر توسط نادر برهانی مرند معرفی شدند. 

دبیر سی وهشتمین جشنواره بین المللی تئاتر فجر همچنین درباره بزرگداشت های این 

دوره از جشنواره توضیح داد: »بزرگداشت کریم اکبری مبارکه، آندرانیک خچومیان، حسین 

عاطفی و مهدی لزیری در سی وهشتمین جشنواره بین المللی تئاتر فجر برگزار می شود.« 

قیمتبلیتها

برهانی مرند درباره قیمت بلیت ها گفت: »قیمت بلیت ها امسال در مقایسه با سال گذشته 

افزایش نیافته است. در بخش به علاوه فجر با پیشنهاد و صلاحدید دوستان قیمت بلیت 

25 هزار تومان است. سایت فروش بلیت هم تیوال است که از روز سه شنبه هشتم بهمن ماه 

تا ساعت 20 برای اهالی رسانه باز می شود و سپس برای مخاطبان جشنواره در دسترس 

خواهد بود. همچنین دوستان دانشجو می توانند با ارائه کارت دانشجویی از تخفیف 

برخوردار شوند. ظرفیت فروش هم بین 20 تا 30 درصد تدارک دیده شده است که من 

این اتفاق را دوست ندارم و معتقدم باید ظرفیت بیشتری در نظر گرفته شود، اما متاسفانه 

جشنواره دست ما را برای فروش بلیت ها بیشتر می بندد.« 

شهرام کرمی در ادامه نشست و در پاسخ به پرسشی درباره شفافیت اداره کل هنرهای 

نمایشی در زمینه مسائل مالی و معنوی بیان کرد: »عدالت را می توان با شفاف سازی و 

روشن شدن همه جنبه های یک فعالیت هنری عملی کرد و همواره تلاش کردم که این 

موضوع را جامه عمل بپوشـــانم. ما موضوعات و اتفاقات تمام رویدادهایی را که برگزار 

می کنیم، به شکلی شـــفاف و واضح مطرح می کنیم، اما کمیته مربوطه درباره نحوه 

اطلاع رســـانی تصمیم گیری خواهد کرد. در حال حاضر وقفه ای رخ داده و مطمئن 

باشید این اطلاع رسانی صورت می گیرد.« شهرام کرمی همچنین توضیح داد: »فضای 

تئاتر برخلاف سایر گونه های هنری، فضای گروهی است و ممکن است تصمیم یک 

نفر تمام تصمیمات یک گروه را دچار مشکل کند. گروهی داشتیم که خود تمایلی به 

انصراف نداشـــت اما بازیگران تصمیم گرفتند و بالعکس.«  نادر برهانی مرند در پاسخ 

به پرسشی درباره علت همزمانی برگزاری جشنواره های بین المللی تئاتر و فیلم فجر 

توضیح داد: »ما 9 ماه است در دبیرخانه شبانه روز زحمت می کشیم تا جشنواره ای را 

تدارک ببینیم که اگر اتفاقات اخیر رخ نمی داد، 19 دی ماه جدول ما منتشر می شد، 

کاتالوگ در دسترس قرار می گرفت و میهمانان بخش های مختلف جشنواره معرفی 

می شدند. پیش از 10 بهمن و در ایام فاطمیه قرار داریم و پس از بازه فعلی هم به دلیل 

برگزاری انتخابات امکان برگزاری جشنواره را نداشتیم و صلاح بر این دیده شد تا در این 

بازه زمانی جشنواره را برگزار کنیم. البته ما اولین دبیرخانه ای بودیم که برنامه برگزاری را 

به وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی ارائه کردیم، من هم از این همزمانی خوشنود نیستم 

چون معتقدم که تئاتر مظلوم واقع خواهد شد.«  برهانی مرند در پایان و در پاسخ به اینکه 

چرا نهادهایی چون شهرداری برخلاف کمکی که به جشنواره فیلم فجر داشته است، به 

جشنواره تئاتر فجر اعتباری را تخصیص نداد، گفت: »اشاره می کنم که نه تنها شهرداری 

)البته به جز حمایت های معنوی شهرداری برخی از مناطق( بلکه دبیرخانه ما نیز هنوز 

تخصیص اعتباری نداشته است.« 
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جشنواره شعر فجر باید خیلی بهتر از این باشد، این را نمی دانم که به خاطر بودجه اش به این شکل برگزار می شود یا دستور برگزاری همین است یا برگزارکنندگان به همین 

قالب اکتفا کرده اند، این را نمی دانم ولی این را باور دارم و می دانم که باید خیلی بهتر از این برگزار شود. جشنواره فیلم پنج بخش، بین 80 تا 100 نامزد و 20 برگزیده 

دارد. 20 سیمرغ در 20 بخش مختلف توزیع می شود.  حال اینکه در شعر فجر فقط سه بخش و هر بخش سه برگزیده دارد. یعنی بازهم در هر بخش یک نفر برتر نیست، 

سه نفر برگزیده هستند. این اتفاق شاید محافظه کاری باشد یا هر چیز دیگری، اما جشنواره شعر فجر را به خاموش ترین جشنواره هنری فجر تبدیل کرده است. امسال 

البته یک بخش شعر جوان به جشنواره اضافه شد که خوب است و رویکرد جوانگرایانه دبیر جشنواره را نشان می دهد اما این کف انتظار ماست. شاید هم کمتر از آن. شعر 

هم در ساحت زبان و هم در ساحت فرم و ایضا موضوع و محتوا دارای قلمروی بزرگی است که می شود برای هرکدام از این شهرهای قلمروی بزرگ شعر در هر سال یک 

چهره معرفی کرد. تقسیم بندی شعر کلاسیک، نیمایی و سپید. تقسیم بندی زبانی معیار و محاوره )ترانه(. تقسیم بندی محتوایی عاشقانه، حکمی، آیینی، طنز، اعتراض، 

اجتماعی، دفاع مقدس و ارزش های ملی و مذهبی و موضوعات مهم دیگر و چندین نوع تقسیم بندی دیگر که این جشنواره را همه گیر کند، می شود این سرو هم مثل 

سیمرغ ارزشمند شود.دارم بلند بلند فکر می کنم، مثلا به جای اینکه از کتاب های چاپ شده سال گذشته چند نامزد و بعد هم چند برگزیده در سه عنوان: شعر کودک، 

بزرگسال و درباره شعر داشته باشیم. می توانیم در بخش استحکام زبانی چند نامزد و یک نفر برتر داشته باشیم یا در بخشی مثل نگاه نو در فیلم فجر به کتاب های اول 

توجه داشته باشیم و از میان آنها نسل های بعدی شعر ایران را معرفی کنیم. واقعا همه این کار ها را می توان انجام داد. واقعا دوست دارم همه این کارها را انجام دهم، اما 

نه دسترسی به یار دارم نه دسترسی به کار. سینماگران ایرانی خودشان این را باور دارند که اگر جشنواره فجری نبود، فیلمسازان ما هم مطرح و جهانی نمی شدند و اقبال 

مردم به سینما هم لااقل همین که هست هم نبود. همین گزاره را در شعر فجر جای گذاری کنیم، همین است که هیچ کسی شاعر را نمی شناسد و آمار پرفروش ترین 

کتاب شعر چند سال اخیر ایران در مقیاس جهانی یک شوخی بیش نیست. همه را گفتم که بگویم ما باور نداریم. ما شاعران خودمان را باور نداریم، شاعرانی که مسئول 

جشنواره می شوند خودشان و ما را باور ندارند. مردم هم به تبع نه ما را خواهند شناخت و نه باور خواهند کرد. همین که یک جشنواره شعر ساکت برگزار و تمامش کنیم، 

کفایت می کند تا سال بعد ببینیم چه خواهد شد. 

نفیسهساداتموسوی:شعرجوان،اتفاقویژهجشنوارهامسال

در روزهایی که جشنواره های فجر با سیاسی ترین موضع گیری ها از بین مخاطبان، هنرمندان، داوران و گروه های مختلف مردمی روبه رو هستند، شنیدن اینکه 

دبیرخانه جشـــنواره شـــعر فجر تصمیم گرفته اختتامیه این دوره را در سیستان وبلوچستان سیل زده برگزار کند، خبر مسرت بخشی بود. با این کار این ظرفیت 

ایجاد می شود که هم محفل شعرخوانی در آنجا برپا شود و هم شاعران کشوری با علاقه مندان بومی حوزه ادبیات در این مناطق دیداری تازه کنند و هم به این 

بهانه توجه رسانه ها و اهالی ادبیات به این خطه جلب شود. این کار البته مسبوق به سابقه هم بوده است؛ برای نمونه محفل افتتاحیه دوازدهمین جشنواره 

شـــعر فجر که با روزهای پس از زلزله کرمانشـــاه مصادف شده بود در شهرهای کرمانشـــاه و سرپل ذهاب برگزار شد. این دست حرکت ها از این منظر ارزشمند 

هســـتند که همان طور که هنرمندان باید نســـبت به اتفاق های پیرامون شـــان در جامعه رفتاری کنش گرانه داشته باشند دستگاه های متولی امر برنامه های 

ادبی و هنری هم باید سهم خودشان را در فراهم کردن چنین بستری ایفا کنند و جشنواره شعر فجر در ادوار مختلف برگزاری اش به خوبی به این مساله توجه 

داشـــته اســـت. یکی از اتفاق های خوب جشنواره امسال اضافه شدن بخش ویژه شعر جوان به جشنواره است. از آنجاکه همیشه رویکرد جشنواره فقط بررسی 

کتاب های منتشرشده شعر فارسی بوده است، جوان ترهایی که بین شان شاعران خوب و خوش آتیه هم دیده می شود اما هنوز اثر چاپ شده ای ندارند، عملا 

از گردونه رقابت ها حذف می شدند و همین گاهی سبب کمرنگ شدن  انگیزه این شاعران بوده است. اما با اضافه شدن این بخش، شاعران زیر 25 سال بدون 

کتاب هم امکان ورود به چرخه رقابتی جشنواره را در اشل کوچک تر تجربه می کنند و این حتما اتفاق مثبتی است. از آنجاکه شعر امروز به دلیل گره خوردگی 

بیش از حد مردم و شـــاعران با فضای مجازی کمی در پرداخت های صحیح دســـتوری و لغزش های زبانی در آن  ســـهل انگاری شده است و اقبال مخاطب و 

به اصطلاح »لایک خور بودن« شـــعر حواس شـــاعر را از توجه به نکات، قاعده ها، ظرایف زبانی و بیانی پرت می کند، شاعر امروز بیشتر به دنبال ارائه اثری صرفا 

مخاطب پسند است. حتما این مساله و مسائل دیگری از این دست که این روزها رو به گسترش هم هستند توجه دبیرخانه جشنواره را به خود جلب کرده که 

در اولین دوره ای که بخش ویژه شعر جوان به جشنواره اضافه شده است، موضوع ویژه آن در کنار موضوع آزاد، »برخوان فارسی« با رویکرد »پاسداشت زبان و 

ادبیات فارسی در کشور« انتخاب شده است، از این رو می توان دغدغه و تصمیم این بزرگواران را ستایش کرد.


